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Z Zofià Ikwanty i Teresà 
Bodzak, Prezesem i Wicepre-
zesem Lubelskiego Oddzia∏u
Stowarzyszenia UROSTO.

rozmawia Ma∏gorzata Georgiew

Jak to si´ sta∏o, ˝e trafi∏y Panie do Sto-
warzyszenia?

Zofia Ikwanty (Z.I.) Do Stowarzyszenia
trafi∏am przez przypadek. Przeczyta∏am in-
formacj´ w prasie lokalnej o organizowa-
nych çwiczeniach dla osób z problemem
nietrzymania moczu i tak jakoÊ mnie to
wciàgn´∏o. I bardzo si´ z tego ciesz´, bo wi-
dz´ szans´ na to, ˝eby pomóc sobie i innym.

Teresa Bodzak (T.B.) Te˝ zacz´∏o si´
od przypadkowo us∏yszanej informacji
w Radio Lublin o çwiczeniach dla osób
z NTM. Posz∏am na çwiczenia i tam pierw-
szy raz us∏ysza∏am o Stowarzyszeniu Uro-
sto, które dzia∏a∏o ju˝ w Bydgoszczy i War-
szawie. Tam równie˝ zobaczy∏am, ˝e nie
jestem sama, ˝e sà inne panie z takim sa-
mym problemem jak ja. Stwierdzi∏am, ˝e to
mi odpowiada i zosta∏am. Jedne çwiczenia,
drugie, nast´pne i tak si´ zacz´∏o. S∏ucha-
∏am wypowiedzi paƒ, które przychodzà na
zaj´cia. Jakie majà problemy ze swoim
schorzeniem, jakie trudnoÊci z pokonaniem
wstydu, z otrzymaniem refundowanych
Êrodków wch∏aniajàcych. To zacz´∏o mnie
nurtowaç, nie dawaç spokoju. Przyszed∏
dzieƒ, w którym odby∏o si´ spotkanie za∏o-
˝ycielskie Lubelskiego Oddzia∏u Stowa-
rzyszenia. D∏ugo si´ opiera∏am na wyra˝e-
nie zgody, by moja kandydatura by∏a wy-
stawiona do zarzàdu. Ba∏am si´, ˝e zawio-
d´ zaufanie, jakim obdarzy∏y mnie panie.
Jednak po d∏ugich namowach zgodzi∏am
si´. PomyÊla∏am, ˝e skoro panie mi ufajà,
to coÊ razem mo˝emy zrobiç.

Jakie znaczenie dla chorych ma po-
wstanie Stowarzyszenia?

Z.I. Stowarzyszenie jest bardzo potrzeb-
ne, jest to grupa osób z podobnymi proble-
mami. Dzi´ki temu nie czujemy si´ tacy
wyobcowani i mamy wi´ksze mo˝liwoÊci
dzia∏ania ni˝ w pojedynk´. Na przyk∏ad in-
dywidualnie nie mia∏abym szansy na wyne-
gocjowanie korzystnej ceny za çwiczenia

w klubie, a dla Urosto to si´ uda∏o. Indywi-
dualnie nadal nie jest za∏atwiona sprawa
produktów wch∏aniajàcych, a jako Stowa-
rzyszenie mamy nadziej´, ˝e NFZ potrak-
tuje nas powa˝nie.

T.B. W moim wyobra˝eniu Stowarzy-
szenie ma za zadanie uÊwiadomiç spo∏e-
czeƒstwu, ˝e taka przypad∏oÊç to nie
wstyd, ˝e to normalne anatomiczne scho-
rzenie, które przychodzi z wiekiem tak
jak s∏abni´cie wzroku, czy s∏uchu. Takim
schorzeniom mo˝na zapobiegaç çwicze-
niami, farmakologicznie czy poprzez
operacj´. Stowarzyszenie organizuje ró˝-
nego rodzaju odczyty, które majà za za-
danie przybli˝yç i wyjaÊniç problem
NTM. Odczyty sà przeprowadzane przez
lekarzy specjalistów. Jest to potrzebne by
uÊwiadomiç ludziom, ˝e z tym mo˝na
godnie ˝yç i pomóc im normalnie funk-
cjonowaç. Nasze Stowarzyszenie skupia
panie w ró˝nym wieku i o ró˝nym stop-
niu nasilenia NTM. Sà te˝ wÊród nas pa-
nie, które nie majà takiej przypad∏oÊci
i dosz∏y do wniosku, ˝e lepiej jest zapo-
biegaç ni˝ leczyç. 

Stowarzyszenie istnieje od grudnia
2004 roku. Czy macie ju˝ na koncie ja-
kieÊ sukcesy?

Z.I. Dzia∏amy dopiero od dwóch miesi´-
cy, wi´c trudno mówiç tu o du˝ych sukce-
sach, ale w pojedynk´ nie mia∏ybyÊmy
szansy na wys∏uchanie odczytu wybitnego
fachowca - dr Anety Adamiak z II Kliniki
Ginekologicznej, która przybli˝y∏a nam
problem NTM. Mia∏yÊmy mo˝liwoÊç zada-
nia bezpoÊrednio pytaƒ i otrzymania od ra-
zu na nie odpowiedzi.

T.B. Tak jak mówi∏am na samym po-
czàtku - çwiczymy. åwiczenia sà mo˝liwie
dzi´ki wspania∏omyÊlnoÊci w∏aÊcicieli fit-

ness-klubu panów Konrada Gacy i Marci-
na Gog∏oza, który mieÊci si´ w Pa∏acu Pa-
rysów przy ul. Bernardyƒskiej 3. Spotka-
nia odbywajà si´ dwa razy w tygodniu.
åwiczenia sà nam bardzo potrzebne, po-
niewa˝ çwiczymy dolne partie cia∏a, które
pobudzajà do pracy zwieracze p´cherza
oraz sam p´cherz. Panie przychodzà na
çwiczenia nie tylko dla çwiczeƒ rehabilita-
cyjnych, ale równie˝ dla poprawienia so-
bie samopoczucia. Na tych çwiczeniach
jest Êmiech, sà ˝arty i mi∏a atmosfera. Na-
wiàza∏y si´ znajomoÊci, jesteÊmy prawie
wszystkie „na ty“. Mamy wspania∏à in-
struktork´ Panià Dorotk´, która nas pilnu-
je, aby çwiczenia prawid∏owo by∏y wyko-
nywane. Motywuje nas i dopinguje, jest
wspania∏y klimat. Uczestniczki zaj´ç mó-
wià, ˝e widzà znacznà popraw´, sà bar-
dziej sprawne fizycznie i rozpiera je ener-
gia. Postanowi∏am to wykorzystaç. Wpa-
d∏am na pomys∏ by namówiç panie do
wspólnego wyjÊcia po zaj´ciach do ka-
wiarni. Ten pomys∏ bardzo si´ im spodo-
ba∏. Przy kawie, herbacie czy piwie rozma-
wiamy o ró˝nych swoich sprawach, nie
tylko zwiàzanych ze Stowarzyszeniem.

Widz´, ˝e dzi´ki Stowarzyszeniu panie
prze∏ama∏y wstyd, monotoni´ ˝ycia. Zo-
baczy∏y, ˝e inne osoby majà podobne pro-
blemy co one. Wysz∏y z domu. Uwa˝am,
˝e to bardzo du˝o, ju˝ samo wyjÊcie z do-
mu na çwiczenia, wyrwanie si´ z samotne-
go borykania si´ z problemem NTM. Jest
to oderwanie si´ chocia˝ na moment od
szaroÊci dnia, zapomnienie o chorobie
i wstydzie. Czujà si´ dowartoÊciowane.
Ciesz´ si´ ogromnie widzàc takà reakcj´
paƒ, poniewa˝ czuj´, ˝e to Stowarzyszenie
jest potrzebne i spe∏nia jedno z jego za∏o-
˝eƒ - poprawa komfortu psychicznego,
a to jest szalenie wa˝ne w naszym ˝yciu.

Âmiech i mi∏a atmosfera

Teresa Bodzak Zofia Ikwanty
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Jakie widzicie problemy zwiàzane
z NTM? Co mo˝e zmieniç Stowarzysze-
nie?

Z.I. Prawie nic nie wiemy o profilaktyce,
a przecie˝ w poczàtkowej fazie najcz´Êciej
wst´pujàcego u paƒ wysi∏kowego nietrzy-
mania moczu, systematyczne çwiczenia
mogà pomóc w ca∏kowitym unikni´ciu pro-
blemu, albo przynajmniej wyraênie go
opóêniç. Jedna z naszych kole˝anek, która
przyst´pujàc do Stowarzyszenia wstawa∏a
w nocy przynajmniej dwa razy, po czterech
miesiàcach çwiczeƒ przesypia ca∏à noc.
I zdecydowanie jest to temat wstydliwy,
o którym si´ nie mówi. Najlepszy dowód,
˝e o raku jeszcze kilka lat temu niewiele si´
mówi∏o, a teraz ˝eby pomóc innym wypo-
wiadajà si´ osoby znane, którym si´ uda∏o
wygraç, wyzdrowieç. To najbardziej prze-
konuje przeci´tnego pacjenta. Osoba nie-
znana nie jest tak wiarygodna.

T.B. Ju˝ mówi∏am na poczàtku, ˝e jedna
osoba nic nie zdzia∏a. Dlatego wstàpi∏am do
Stowarzyszenia. Rolà jego jest mi´dzy in-
nymi pokonywanie ró˝nych trudnoÊci, np.
wynik∏a bardzo kontrowersyjna sprawa od-
noszàca si´ do Êrodków wch∏aniajàcych.
Dzi´ki Stowarzyszeniu dowiedzia∏yÊmy
si´, ˝e sà takowe, ale dochodzà do nas bar-
dzo sprzeczne informacje od pacjentów, le-
karzy i NFZ o ich refundacji. Jedni mówià,
˝e si´ nale˝à, inni, ˝e nie - i tu jest rola Sto-
warzyszenia. WyjaÊnienie sprawy, dotarcie
do êród∏a, a jeÊli takie Êrodki nie sà przy-
znawane osobom z NTM, to walka o nie,
poniewa˝ dzi´ki nim mo˝na w miar´ nor-
malnie funkcjonowaç. 

Jak wspomnia∏am równie˝ bardzo niska
jest wiedza na ich temat. GdzieÊ si´ s∏ysza-
∏o o pieluchomajtkach, a i owszem, ale jeÊli
ma si´ ma∏y stopieƒ NTM, to gdzie prosiç
lekarza o przypisanie takowych, przecie˝ to
wstyd. Lekarze, niestety, nie podpowiedzà,
˝e sà ma∏e, dyskretne wk∏adki anatomiczne.
To jest nast´pne zadanie Stowarzyszenia.
Planujemy zorganizowanie spotkania z pro-
ducentami takich artyku∏ów. By na takim
spotkaniu zaprezentowali swoje produkty,
powiedzieli na co mamy zwracaç uwag´.

Jakie sà oczekiwania cz∏onków Stowa-
rzyszenia?

Z.I. Oczekiwania wi´kszoÊci sà nierealne
- najlepiej ˝eby za dotkni´ciem czarodziej-
skiej ró˝d˝ki (czyli ∏ykni´ciem tabletki, no
mo˝e nawet trzech dziennie) wszystko si´
zmieni∏o. A prawda jest taka, ̋ e na przyk∏ad
w przypadku najpowszechniej wyst´pujàce-
go u Paƒ wysi∏kowego nietrzymania moczu
trzeba çwiczyç, çwiczyç jeszcze raz çwi-
czyç systematycznie, nawet po zabiegu.

T.B. Dzi´ki przynale˝noÊci do stowarzy-
szenia ∏atwiej si´ rozmawia z osobami,
o których wiemy, ˝e majà to samo schorze-
nie. Mo˝na wymieniç si´ swoimi uwagami,

podpowiedzieç co mo˝na zrobiç w tej mate-
rii, gdzie pójÊç, do jakiego lekarza, o co
prosiç czy ˝àdaç. Ludzie nawzajem si´
wspierajà, podtrzymujà na duchu, bo osoby
z NTM sà pod∏amane psychicznie, ciàg∏ym
uwa˝aniem, czy nie Êmierdzà, czy sà czyste.
To czasami przeradza si´ w obsesj´, czujà
si´ napi´tnowane.

Jaki jest dost´p do informacji o NTM?
Jakie sà Wasze doÊwiadczenia?

Z.I. Wed∏ug mojej oceny do tej pory in-
formacja w Lublinie na temat NTM by∏a
mniej ni˝ skromna - droga przez m´k´.
Chora jest ta nasza s∏u˝ba zdrowia, wi´c ˝e-
by chorowaç trzeba mieç naprawd´ „koƒ-
skie zdrowie“. Tylko pacjent naprawd´ zde-
sperowany dociera do potrzebnych mu wia-
domoÊci, albo trafia na nie przez szcz´Êliwy
przypadek. Najgorsze jest przekonanie, ˝e
nic z tym nie mo˝na zrobiç. 

T.B. W naszym spo∏eczeƒstwie, ten te-
mat jest tematem tabu. O tym si´ nie mówi.
¸atwiej mówi si´ np. o alkoholizmie czy
AIDS ni˝ o NTM, nawet z lekarzami. Le-
karz rodzinny potrafi zbyç cz∏owieka. JeÊli
mówi mu si´ o tym problemie, jest lekki
uÊmiech na jego twarzy i odes∏anie do gine-
kologa. Koniec tematu. Taka pacjentka za-
myka si´ potem w sobie. Cierpi samotnie
w domu, wstydzi si´ i boi ju˝ o tym komu-
kolwiek powiedzieç, by si´ nie naraziç na
Êmiech. JeÊli si´ rozmawia ze znajomymi
o NTM, to niby wszyscy wiedzà o co cho-
dzi, lecz oni sami nie majà tego problemu.
Bojà si´ przyznaç. I tu jest te˝ rola Stowa-
rzyszenia - mówienia o tym g∏oÊno. W mo-
im mniemaniu Êrodowisko medyczne te˝
nie bardzo wie, jak mo˝na zaradziç temu
problemowi. 

Dla przyk∏adu: aby sprawdziç dost´p-
noÊç Êrodków wch∏aniajàcych i informacji
o nich, zrobi∏am sobie ma∏y spacer po lu-
belskich aptekach. Panie pracujàce w ap-

tekach nie bardzo wiedzia∏y o co mi cho-
dzi. Prosz´ sobie teraz wyobraziç pacjent-
k´, która chce zakupiç wk∏adki, jest kolej-
ka i cz´sto taka pacjentka nie wie jak one
wyglàdajà. A pani w okienku nie bardzo
rozumie o co ona prosi. To ogromny stres
dla kupujàcej. Jest ogromna niewiedza
w tym temacie. JesteÊmy bardzo „m∏o-
dym“ oddzia∏em UROSTO - m∏odym sta-
˝em, bo istniejemy od 16.12.2004 r. I ma-
my du˝o do zrobienia na terenie Lubelsz-
czyzny. 

Jakie sà plany Stowarzyszenia na naj-
bli˝szà przysz∏oÊç?

Z.I. Obiecujemy sobie jako Stowarzy-
szenie, ˝e ostro ruszymy do przodu jak tyl-
ko zakoƒczymy rozmowy w sprawie dy˝u-
rów z Dyrekcjà Szpitala Wojewódzkiego,
w którym jest nasza siedziba. B´dziemy je
pe∏niç raz w tygodniu przez dwie godziny,
b´dzie mo˝na do nas przyjÊç albo zadzwo-
niç. Mamy ju˝ przygotowane informacje
o Stowarzyszeniu, czekamy tylko na po-
twierdzenie. Wtedy wpisujemy numer tele-
fonu, dzieƒ, godzin´ i rozniesiemy je gdzie
tylko mo˝na, aby jak najwi´cej ludzi mog∏o
skorzystaç.

T.B. Marzy mi si´ zorganizowanie balu
charytatywnego dla cz∏onków Stowarzysze-
nia, zaprzyjaênionych lekarzy, producen-
tów Êrodków wch∏aniajàcych i pomocnych
nam ludziom. Mia∏o by to na celu propago-
wanie Stowarzyszenia. Jest to inny rodzaj
walki z problemem NTM, ale to dalszy
plan. Teraz nale˝y walczyç o szerszy dost´p
do wspomnianych Êrodków, ale to nie jest
wcale ∏atwe. Musimy jako Stowarzyszenie
pomóc ludziom dotkni´tych tà przypad∏o-
Êcià, prze∏amaç wstyd, zmow´ milczenia.
Poinformowaç przychodnie i lekarzy ro-
dzinnych o naszym istnieniu. Rozpropago-
waç wiedz´ na ten temat.

■


